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گفت وگوی »وطن امروز« با حسین دارابی، کارگردان فیلم »خدای جنگ«: روح واقعه را نمایش دادیم، نه کالبد آن

             برداشت آزاد

»خدای جنگ« یکی از بهترین فیلم های فجر چهل وسوم 
و در میان آثاری که به تاریخ سیاس��ی معاصر یا رویدادهای 
مرتبط با جن��گ و مقاومت پرداخته اند، یکی از بهترین های 
چند سال اخیر است. شاید بشود گفت اگر »ایستاده در غبار« 
یک نقطه عطف در بازآفرینی قهرمان های معاصر ما روی پرده 
سینما بود و »موقعیت مهدی« گام مهم بعدی را برداشت، در 
زمانه ای که بسیاری از فیلم های اینچنینی در دام تکرار یکسری 
مؤلفه های ثابت افتاده اند، »خدای جنگ« توانست فرم جدیدی 
را پیشنهاد بدهد به طوری که بتوان آن را گام سوم به حساب 
آورد. البته تولید این فیلم از هزارتوی مشکلات فراوانی رد شده 
که عمدتا سینمایی نیستند و همین قضیه باعث شده عوامل 
آن وضعیت شان را با شهید طهرانی مقدم دارای شباهت هایی 
ببینند. این نکته ای است که در گفت وگوی ما با حسین دارابی، 
کارگردان »خدای جنگ« هم به آن اشاره شده است. با حسین 
دارابی درباره انگیزه هایش برای س��اخت این فیلم و جزئیات 
مختلف آن از جمله اینکه چرا اسم شخصیت اصلی را عوض 

کردند، به گفت وگو نشستیم.
***

 آق�ای دارابی! اجازه بدهید آن س�وال اصلی را همین اول 
بپرس�م. اسم شخصیت اصلی فیلم ابراهیم است اما همه جا 
صحبت از شهید طهرانی مقدم می شود؛ آیا این فیلم اساسا 

به سردار شهید طهرانی مقدم ربط دارد یا نه؟
قس��مت های جنگ موش��کی این فیلم خیلی نزدیک به 
واقعیت اس��ت اما بخش های مربوط به مس��ائل خانوادگی را 
ما خودمان اضافه کردیم. در کل ما اقتباس آزاد داش��ته ایم از 
یک رویداد مهم معاصر که شخصیت شهید طهرانی مقدم در 
آن نقش محوری را داش��ته  است. ما برای اینکه بتوانیم قصه 
را جذاب تر کنیم باید دس��ت مان در روایت بازتر می شد و در 
نهایت فیلم مان را تقدیم به شهید حسن طهرانی مقدم کردیم. 
در حقیقت شخصیت شان آنقدر بزرگ بود که ما ترجیح دادیم 
فیلم مان اقتباس آزادی از ایشان باشد تا اینکه فیلم پرتره بسازیم.
 به شخصیت فردی خود طهرانی مقدم هم نزدیک شده بودید 

یا فقط موشک ساختنش را در فیلم آوردید؟
قطعا الگوهایی از شخصیت او را به فیلم آوردیم مثل تهوری 
که داشت و آن سرسختی و پیگیری اهدافش اما فرق هایی هم 
داشت. مثلا یکی از دوستان ایشان که آمده بود و فیلم را دید، 
گفت شهید طهرانی مقدم آدم خیلی شوخی بود و طبع طنزی 
داشت اما شما این را نشان نداده اید. ما گفتیم این طهرانی مقدم 

نیست، بلکه اقتباس آزادی از اوست.
 آیا اینکه اس�م شخصیت اصلی را ابراهیم گذاشتید، کاملًا 

تصادفی بود یا تفسیری پشت آن قرار می گیرد؟
قطعا تفسیرهایی دارد اما من عادت ندارم خودم این گره ها 
را با توضیح شفاهی باز کنم. بهتر است مخاطب خود درگیر 

فیلم شود و این چیزها را دریافت کند.
 شاید کسی تصور نمی کرد که اگر قرار باشد 
فیلمی درباره شهید طهرانی مقدم ساخته 
شود، به این مقطع از زندگی او پرداخته 

شود. شما به خیلی دیرتر و عقب تر از آنچه حدس  زده می شد 
رفتید و زمانی از تاریخ زندگی اش را روایت کردید که فاصله 

زیادی با مقطع شهادت او داشت.
ببینید! اساسا قصه موشکی شدن ایران برای ما بیشترین 
اهمیت را داشت؛ اینکه این ماجرا از کجا شروع شد و کسانی مثل 
شهید طهرانی مقدم در چه شرایطی تصمیم گرفتند خودشان 
چنین چیزی را بسازند؟ تحقیر شدن آنها از جانب اجنبی ها و 
جنگیدن شان با یکسری جریان های داخلی، مسیری بود که آنها 

طی کردند. به نظرم این خیلی حرف به روزی است.
 اینکه می فرمایید در خیلی از فیلم های ما، یعنی فیلم هایی که 
به مسائل انقلاب و مقاومت و جنگ می پردازند، دیده می شود. 
قهرمان هایی را می بینیم ک�ه می خواهند کاری بزرگ انجام 
بدهند اما یک سری افراد از داخل خود سیستم ما مانع شان 

می شوند؛ چرا این درونمایه تا این اندازه زیاد شده است؟
این عین واقعیت است. ما چنین چیزهایی را از خاطرات 
نزدیک ترین افراد به شهید حسن طهرانی مقدم برداشت کردیم. 
حتی یکی از نزدیکان ایشان بعد از دیدن فیلم به ما گفت شما 
خیلی کمرنگ به قضیه پرداختید، در حالی که دردسرهایی 
ما واقعا بیش��تر بود. درست هم هس��ت، کسانی که ایشان را 
اذیت کردند، در این فیلم خیلی کم دیده می شوند. این قضیه 
همیشه بوده است. اکثر اوقات کسانی که می خواستند کارهای 
مفید انجام بدهند، با همین دردس��رها مواجه بودند. خود ما 
وقتی می خواستیم این فیلم را بسازیم ۵ سال به درهای بسته 
 خوردیم. موضوع به این مهمی و استراتژیک که باید خیلی زودتر 
درباره اش فیلمی ساخته می شد، ۵ سال به خاطر مخالفت های 
یکس��ری آدم کارنابلد و کم س��واد که به شدت در یکسری از 
نهادهای حاکمیتی نفوذ داش��تند، نتوانست جلوی دوربین 
برود. آنها توانستند با مشاوره های غلط ۵ سال به ما خون دل 
بدهند و اجازه ندهند که فیلمنامه مان تولید شود. می خواهم 
بگویم چنین آدم هایی همه جا هستند. خیلی هم نمی خواهم 
به آن بپردازم. فقط می خواستم بگویم بلایی که سر قهرمان 
ما در فیلم می آید، برگرفته از همان بلاهایی است که دامنگیر 
شهید عزیزمان بود. این قانون دنیاست، همیشه یک آدم هایی 
می خواهند کار مفیدی انجام بدهند و عده ای دیگر می خواهند 

چوب لای چرخ شان بگذارند.
 یک عبارتی وجود داش�ت به عن�وان تراژدی حزب اللهی 
بودن. حالا احساس می شود در فیلم های ما این را به حماسه 
حزب اللهی بودن تبدیل کرده اند. این برای وضعیتی است که 
ما یک دش�منی در آن سوی آب و عواملش در داخل کشور 
داریم که باید آنها را دفع کنیم و از این طرف یک تلاش مضاعف 
دیگری هم باید برای این داشته باشیم که بعضی داخلی ها را 

قانع کنیم یا حتی از بعضی غرض ورزی ها رد شویم.
من شکی در این ندارم که ما در داخل هم کسانی را داریم 
که باید به این فعالیت ها کمک کنند اما سد راه می شوند و این 
اتفاقا حرف به  روزی است. ما البته در مقابل شخصیت سیدمهدی 
را ه��م داریم که خیلی به پروژه کمک می کند و پش��تیبان 
ابراهیم است. حتی با اینکه ابراهیم یک شلیک ناموفق داشته 
و آبروی سید را برده است، او باز هم می رود و برایش چند روز 
وقت می گیرد تا بتواند دوباره امتحان کند. تقابل این 2 جریان 
همیشه وجود داشته است و عین همین را ما در پروژه ساخت 

این فیلم هم تجربه کردیم.
 جزئیات خیلی قش�نگی در قصه بود. مثلاً یک موردی که 
می ش�ود به آن اشاره کرد، زرشکی است که دعای امام رضا 
ب�ر آن خوانده ان�د ولی یافتن تک تک اینه�ا و کنار هم قرار 
دادن ش�ان در جای مناسب ذوق می خواهد. به نظر می رسد 
این کاراکترها بیشتر از آن چیزی که در فیلم دیده می شود 
برای خود کارگردان یا نویسنده بیوگرافی و مشخصات دقیق 
دارند. یعنی انگار ب�رای هر کدام چند صفحه توضیح وجود 

دارد که در بعضی موارد یک پاراگرافش را در فیلم می بینیم.
بل��ه! هر کدام از آنها قصه مفصلی داش��تند که ما مجبور 
شدیم برای کوتاه شدن فیلم، خیلی از آنها را وارد قصه نکنیم 
و حتی تعدادی را که وارد کرده بودیم مجبور شدیم موقع مونتاژ 
بیرون بکشیم. کار ما پر قصه بود؛ ما نمی خواستیم همین طور 
یک عده آدم دور ابراهیم باش��ند، بلکه می خواستیم هر کدام 

پیشینه ای داشته باشند.
 اینها را هم از واقعیت الهام گرفتید؟

ببینید، ما بالاخره برای دراماتیک کردن کار چیزهایی را که 
به نظر جذاب یا لازم می رسید خودمان به وقایع اضافه کردیم 
اما خیلی از مسائل اصلی و تعیین کننده داستان عین واقعیت 
هستند. مثلا داستان موشک ها و آن شلیک ها و لیبیایی هایی که 
به اینجا آمدند و خیلی چیزهای دیگر به واقعیت بسیار نزدیک 

است. البته ما اینها را سینمایی تر هم کرده ایم.
 می توانی�د بگویید چن�د درصد واقعی ب�ود و چند درصد 

تخیل شما؟
چنین تفکیکی بس��یار دشوار است. ما به طور کل تلاش 
کردیم کاری تولید کنیم که به روح واقعیت وفادار باش��د اما 
عین آن نباشد، مثل فیلم »هناس«. هناس را وقتی خانم پیرانی 
)همسر شهید داریوش رضایی نژاد( تشریف آورد تا ببیند، ما 
خیلی ترس داشتیم که از بعضی دخل و تصرف های دراماتیک 
ما راضی نباشد اما وقتی فیلم را دید، با آن ارتباط برقرار و حتی 
گریه کرد و در آخر کار گفت این زندگی ما نبود اما بود؛ چون 
به روح آن وفادار بود. تمام آن تش��ویش ها و اضطراب ها را در 
این فیلم هم دیدیم. ما یک اقتباس آزاد کردیم که در سینمای 

دنیا خیلی مرسوم است.
 فیلم های�ی را هم دیدید که روی س�اخت »خدای جنگ« 

تاثیر گذاشته باشد؟
من خیلی فیلم می بینم و ممکن است بسیاری  از آنها به طور 
ناخودآگاه روی ساخت این کار اثر گذاشته باشند اما اینکه به 
 طور مشخص فیلمی دیده باشم و از آن الهام آگاهانه ای گرفته 

باشم، نه! این طور نبود.
 در ع�وض بخش های کاملاً اورجینالی هس�ت که بیرون از 
سینمای ایران نمی تواند نمونه ای داشته باشد و اینها را خودتان 
از واقعیت برای نخستین بار به داخل سینما آورده اید. به عنوان 
ش�اخص ترین نمونه، سکانس حس�ینیه جماران و بازسازی 
عکس معروف س�خنرانی امام برای بسیجی ها، ایده و ابتکار 
عوام�ل این فیلم بود؛ چنین ایده ای از فیلمنامه آمد یا موقع 

اجرا به ذهن تان رسید؟
این ایده مشترک من و آقای ثقفی به عنوان فیلمنامه نویس 
بود. اول چیز دیگری در فیلمنامه آمده بود و ما تصمیم گرفتیم  
به جای آن برویم س��مت جماران. یادم نمی آید در فیلم های 
سینمای ایران  سکانسی داخل جماران داشته باشیم. به آنجا 
که رفتیم، گفتیم بیاییم و این عکس را بازسازی کنیم، شاید 

خودش جذابیت دیگری داشته باشد.
 فیلم را برای حزب اللهی ها ساختید یا کسانی که هیچ آشنایی 

خاصی با شهید طهرانی مقدم ندارند؟
ما و سایر عوامل فیلم خیلی اصرار داریم وقتی می خواهیم 
کاری از این دست انجام بدهیم، محفلی نشود و فقط خودی ها 
آن نباشند که آن را می پسندند. برای همین روی جنبه های 
ملی کار خیلی تاکید کردیم. نکته جالب اما اینجاست که بعد 
از انج��ام این کار فهمیدیم خیلی از بچه  حزب اللهی ها که به 
شهید طهرانی مقدم ارادت دارند هم از او بسیار کم می دانند. 
درباره شخصیت ایشان، دستاوردهایش و حتی درباره کارهای 
عجیبی که ایشان کرده ما تلاش کردیم کاری بسازیم که همه 
را جذب کند و من در اکران های عمومی فیلم نتیجه این رویکرد 
را دیدم. تقریبا تمام اکران های سطح شهر را رفتم و با خیلی ها 
درباره فیلم صحبت کردم. کسانی که حتی تیپ و ظاهرشان 

با ما بس��یار تفاوت داشت و به نظر می رسید دیدگاه سیاسی 
متفاوتی دارند، آنها هم فیلم را دوست داشتند و می گفتند برای 
نخستین بار بوده که فهمیده اند طهرانی مقدم چنین کارهای 
مهمی انجام داده است و بعد از فیلم حس غرور ملی داشتند. 
اصل قضیه هم همین است. طهرانی مقدم فقط برای آدم های 
حزب اللهی نیست. او و تیمش اتفاقی را رقم زدند که نه تنها 
ایران، بلکه سرنوشت منطقه و بسیاری از کشورها و ملت های 
دیگر را هم تحت تاثیر قرار داد. او بود که توانست تابو را بشکند 
و چیزهایی را که تنها در دست بزرگ ترین استعمارگران دنیا 
بود، در دس��تان ما هم قرار بدهد. آنها به ما س��یم  خاردار هم 
نمی دادند و این بچه ها ایستادند و کاری کردند که سرنوشت 
منطقه را عوض کرد. فعالیت آنها از این جهت جنبه ملی داشت 
و کسی که حتی تفکرات شان را قبول ندارد هم ممکن است 
بگوید دم ش��ان گرم، چه کار مهم و بزرگی انجام دادند. البته 
فیلم ریشه های حزب اللهی هم دارد و مخاطبی که در همین 
فضای ما است، حتماً آن نقطه ها و آن نکات را می گیرد و با آن 

ارتباط ویژه ای برقرار خواهد کرد.
 مثلاً همان اشاره غیرمستقیمی که با نشان دادن زرشک ها، 

به امام رضا شد.
امام رضا را مردم ایران خیلی دوست دارند. حتی کسانی که 
از لحاظ سیاسی طور دیگر فکر می کنند و از آن فراتر کسانی که 
ممکن است چندان متشرع به نظر نرسند. من خیلی دوست 

داشتم حتماً چیزی از امام رضا در فیلم بیاورم.
 عبارت خدای جنگ از کجا آمده است؟

در خاطرات ش��ان آمده که خدای جنگ لقبی اس��ت که 
روس ها روی موشک  گذاشته اند. یعنی این موشک است که  

تعیین کننده سرنوشت جنگ ها خواهد بود.
 موشکی که لیبیایی ها به ما دادند، همین بود؟

بله! همین موشک بود.
 به نظر می رسد دلالت های تعبیر خدای جنگ در این فیلم 

فراتر از نام یک موشک باشد.
در خود فیلم هم اشاراتی  از این تعبیر شده که بهتر است 
مخاطب خودش آن را ببیند و کشف کند، نه اینکه ما برایش 

توضیح دهیم.
 البته یک بازی ویدئویی هم هست به نام خدای جنگ که 
می تواند بی ربط به فضای این قصه نباش�د. شما از وجود آن 

بازی هم مطلع بودید؟
بله! منتها آن بازی به مبارزه و جنگیدن یک فرد انسانی 
اش��اره می کند، در حالی ک��ه در روایت ما این لقب یک 

موشک است.
 اولین بار بود که سراغ ساخت پروژه ای در حوزه دفاع  

مقدس می رفتید اما در همین نخستین گام هم سوژه ای 
را انتخاب کردید که الگوی مشخصی برای تقلید از آن در 
س�ینمای ایران وجود نداشت و احتمالاً مشکلات زیادی 

برای تأمین امکانات فیلم سر راه تان بود.
بل��ه! خ��دای جن��گ در ذاتش فیلم س��ختی 

اس��ت. وقتی ش��ما با این حج��م از تجهیزات 
نظامی پیشرفته س��ر و کار دارید، بسیار به 

مشکل برمی خورید. یک وقت ممکن است 
ش��ما تانک بخواهید، اسلحه بخواهید و 

چیزهای��ی از این دس��ت. اینها هم 
مشکل است اما بالاخره دسترسی 

به آنها وجود دارد. حتی درباره 
هواپیما هم اگرچه دسترسی 
به آن سخت است اما ناممکن 
نیست، اما یک وقتی می رسد 

که شما موشک می خواهید. تا 
اسم موشک می آید، صورت مساله 

فرق می کند. اینها تجهیزات امنیتی خیلی خاص هستند و هر 
جایی نمی شود آنها را برد. اینها سختی های ویژه ای بودند که 
در کار ما وجود داشت اما تلاش و پیگیری مجدانه اوج از یک 
سو و همکاری های سازمان هوافضای سپاه از سوی دیگر، خیلی 
در به سرانجام رسیدن کار ما موثر بودند؛ اگر اینها نبود، فیلمی 

به نام خدای جنگ ساخته نمی شد.
این فیلم تجهیزات نظامی پیچیده ای می خواس��ت. چون 
چیزهایی که به موش��ک مربوط می شوند، مثل اسلحه های 
معمولی نیستند که شما را به جایی ببرند و یک کارت ملی از 
شما گرو بگیرند تا چند قبض تحویل بدهند. حتی حمل و نقل 
این تجهیزات هم به ش��دت پیچیده است و ما باید اینها را از 
ش��هری به ش��هر دیگر می بردیم. یا مثلاً آن تونل ها را که ما 
خودمان نمی توانس��تیم درست کنیم؛ این تونل ها مال خود 
هوافضاست و بحث امنیتی دارد. هوافضای سپاه خیلی به ما 
کمک کرد و تمام تجهیزاتی را که در فیلم می بینید واقعی و 
برای همان زمان است که برای مان فراهم کردند. البته غیر از 
اینها کار ما مشکلات دیگری هم داشت؛ فیلمنامه ای که چند 
بار بازنویسی شد، فیلمبرداری سخت، کار انتخاب بازیگران و 
جلوه های ویژه که من تا مطمئن نشدم آقای برادران انجام آن 
را قبول می کنند، پروژه را استارت نزدم؛ چون پاشنه آشیل این 
فیلم می توانست همین جلوه های ویژه باشد. این موارد همه 
وجود داشت اما هیچ کدام به اندازه سختی موانعی که سر راه ما 
قرار می دادند اذیت مان نکرد؛ یعنی آدم هایی که این کار را یک 
بار وسط پیش تولید متوقف کردند و ۵ سال مانع انجام آن شدند. 
ما که ضربه روحی شدیدی خوردیم اما مهم تر از آن به تعویق 
افتادن، گفتن موضوعی است که خیلی زودتر از اینها باید بیان 
می شد. متاسفانه این فقط یک مورد خاص نیست که برای فیلم 
ما وجود داشته باشد و آفتی است که زیاد آن را می بینیم و باعث 
می شود خیلی از کارها به سرانجام نرسد. این البته سرنوشت 
قهرمان فیلم هم بود، چنانکه یکی از دوستان ایشان می گفت 
کسانی که حاج حسن را اذیت می کردند، قربه الی الله این کار 
را می کردند. البته الحمدلله نهایتاً این کار با آمدن خود آقای 

حاجی زاده پای کار و زحمات اوج به سرانجام رسید.
 در این مدت که کار شما به تعویق افتاد فیلمنامه را بازنویسی 

هم کردید؟
بله! حتی همین س��ال گذشته هم چند بار 

بازنویسی کردم.
 فک�ر می کنم اتفاقاتی ک�ه برای تان 
افتاد در نتیجه نهایی کار تاثیر مثبتی 

گذاشت.
بله! حتماً خی��ری در این جریان 
بود و فیلم در س��ال ۱۴۰۳ س��اخته 
و به اکران جش��نواره رس��ید که سالی 
بسیار خاص برای جهان است. به لطف 
خدا ش��اید این اتفاق برای ما  
نبود اما م��ن ذهنم به 
پروژه ه��ای  س��مت 
بسیاری می رود که 
در جاه��ای دیگر 
چنین  دلیل  به 
اصلًا  اتفاقات��ی 
نشدند  ش��روع 
یا ب��ه س��رانجام 
ای��ن  نرس��یدند. 
خیلی بد است و باید 
درباره اش حرف  زده 
شود تا جلوی چنین 

مواردی را بگیریم.
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هر كس پيرمردى را به خاطر پيرى او گرامى بدارد، خداوند او را 
از سختى و هراس روز قيامت در امان قرار خواهد داد. فرهنگ و هنر
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وطن امروز     شماره 425۰

ادامه از صفحه اول
کم و بیش می توان گفت که فیلمنامه »خدای 
جنگ« قصه گویی را رها نمی کند؛ هم در طول و هم در عمق. از سویی 
ما را با وجوه زندگی شخصی شخصیت اصلی فیلم آشنا می کند و از 
سوی دیگر ماجرای فرآیند ساختن موشک و اصلاً اینکه چرا و چه 
عواملی ایران را مجبور به س��اختن آن و تولید دانش بومی موشک 
کرد، روایت می کند. فیلم نیز از این نظر ضرباهنگ مناس��بی دارد. 
اگرچه در برخی موارد به نظر می آید کارگردان در برخی سکانس ها 
گشاده دستی به خرج داده و آنها را طولانی تر از آنچه باید گفته اما 
در کل مخاطب را میانه ملال رها نمی کند. فیلم لحظات دلهره آور 
درخشانی دارد؛ از ماجرای دزدیدن اسناد از لیبیایی ها در باغ ونک تا 
اقدام به پرتاب موشک ها خیلی خوب درآمده  است. گذشته از بازی 

درخشان ساعد سهیلی، نقش مجتبی هم تا حد زیادی به شخصیت 
شدن رسیده و برای همین می تواند احساس ما را نسبت به جوانی 
خوش رو و با جنم برانگیزد. گذشته از دوربین خوب و به اندازه فیلم، 
موسیقی هم اگرچه گاهی به نظر بیش از حد نیاز می رسد اما می تواند 
در ایجاد همدلی مخاطب بدرستی سرجای خود قرار بگیرد. اوج این 
موضوع را می توان در صحنه پرتاب موفق موشک دید. وقتی موشک 
در جلوی چشمان فرماندهان ایرانی و مستشار خارجی اوج می گیرد، 
دوربین در هر کات رفتار متفاوتی با افسر لیبیایی و فرمانده ایرانی 
می کند و این رفتار وقتی در مواجهه با اوبژه واحدی یعنی موشک 
رخ می دهد، در کنار موس��یقی به اندازه و بازی گیری عالی، یکی از 
به یادماندنی ترین صحنه های سینمایی چند سال اخیر ایران را خلق 
می کند. البته پرسوناژهای لیبیایی متاسفانه نمی توانند از تیپ خارج 

شوند و شمایل تیپیکال افسر عراقی فیلم های دفاع مقدسی دهه 6۰ 
و 7۰ را ب��ا ی��ک ملیت متفاوت به ما قالب می کنند. دیگر بازیگران 
فرعی هم تقریباً همین وضعیت را دارند و احتمالاً ماهیت پرتره ای 
فیلم مانع از آن شده در فیلمنامه و کارگردانی حق هر کدام از آنها ادا 
شود. مورد پدر همسر فرمانده هم کاملاً معلق و روی هواست. نه تنها 
بازی داریوش کاردان اصلاً در نمی آید، بلکه به نظرم خود کارگردان 
هم دقیقاً نمی داند باید با این اس��تاد دانشگاهی که دخترش را در 
حمله موش��کی صدام از دست داده چه کند! مساله هم فقط بازی 
نیست؛ درخواست عجیب او از دامادش که بگذارد نوه اش را به جای 
دخترش که شهید شده بزرگ کند، اساساً در فیلم در نمی آید؛ هم از 
این نظر که منطق این درخواست را نمی دانیم و گویی بهانه ای برای 
ساخت یک قطعه مهم بوده و هم اینکه در اجرا هم با نوعی شلختگی 

مواجهیم. این شلختگی هم نمودی از ضعف و خلل های فیلمنامه 
اس��ت و هم احتمالاً عدم اشراف کارگردان بر شخصیت در مقایسه 
با فرمانده. به هر حال فیلم در این سکانس ها اغلب با میزانسن هایی 
آشفته تر و دوربین بی تعین تری ما را مواجه می کند؛ مشخصاً دوربین 
در برابر ساعد سهیلی و کمابیش همسر او و فرمانده دیگری که طرف 
حساب لیبیایی هاست، بسیار تعین دارد و معلوم است که فیلمساز در 
هر مورد طرف کدام یک می ایستد. اما همین که ساعد سهیلی یا یکی 
از شخصیت های فوق از صحنه کنار می رود، دوربین سرگردان می ماند. 
اوج کار فیلم جایی است که می تواند دقیقاً با عنوان »خدای جنگ« 
تفاوتی اساسی را برجسته کند؛ »خدای جنگ، موشک نیست«. سیر 
شخصیت اصلی فیلم که تحت تأثیر افسر لیبیایی که مفتون قدرت 
موشک شده و آن را خدای جنگ می نامد، به سوی خدای جنگی 

که موشک هم بی اذن او پرواز نمی کند، هرگز در فیلم به ورطه شعار 
نمی افتد. گویی وقتی آن موشک از جو خارج می شود - و چه خوب 
که فیلمساز به ما می گوید عزم ما چنان می تواند بلند باشد که سر به 
آسمان بساید - همه ما می دانیم که علم سلطان است ولی قادر مطلق 
خداس��ت. از همان »ان شاءالله«ی که شخصیت سید بدان سفارش 
می کند تا حیرتی که این بار به جای اینکه از تماشای موشک دست 
دهد، از قدرت خدا و اراده او دست می دهد، راهی است که با فیلمنامه 
و سینما پیموده می شود نه با بیانیه خوانی. چه خوب که فیلمساز ما 
توانسته از سینما در مقام مدیوم، پلی برای این سیر بزند و هر کدام از 
ما را به فکر فرو برد که خدای جنگ کیست؟ گمانم این تمام چیزی 
است که می توان از سینما خواست؛ احساس، همدلی و پرسشی که 

بعداً همیشه با تو می ماند.

موشک، خدای جنگ نیست
نگاه

بازیگر فیلم سینمایی »خدای 
جن��گ« گفت: ای��ن فیلم افتخار 
من به عنوان یک ایرانی نس��بت 
به اقتدار کشورم است؛ اگر دلی آن 
را نگاه کنید متوجه خواهید شد که 
برخی آدم ها تا چه حد برای کش��ور 

زحمت کشیده اند.
حسین سلیمانی در مورد ماهیت نقش خود و 
قصه این فیلم بیان کرد: من نقش یکی از مسؤولان مدیریت 
جنگ در فیلم »خدای جنگ« را بازی کرده ام. مطالعه کتاب 
»پاییز 6۳« نوشته محمدحسین پیکانی و رضا قلیزاده علیار 
که مجاهدت رزمندگان موشکی در روزهای سخت آموزش را 
به تصویر می کشد و بخشی از حماسه های بی بدیل فرماندهی 
موش��کی با تلفیق خاطرات شهید حس��ن طهرانی مقدم و 
همرزمانش را بازآفرینی کرده اس��ت، در ایفای این نقش به 

من بسیار کمک کرد. 
آدم گاهی دنبال نقش های خاص و متفاوت اس��ت و این 
نقش برایم مصداقی اینچنین بود، چرا که قبلا در فیلم های 
جنگی مثل »اروند« و »دسته دختران« بازی کرده بودم که 
بس��یار ارزشمند هستند اما ماهیت هر فیلم متفاوت است. 
»خ��دای جنگ« قصه جنگ اس��ت اما ن��ه در خط مقدم. 
بنابراین هم قصه فیلم و هم کاراکتری که بازی کردم برایم 

بسیار جذاب بودند، چرا که اساسا تاکنون چنین شخصیتی را 
بازی نکرده بودم؛ اینکه یک مدیر باشم و مسؤولیتی در فضای 

اینچنینی داشته باشم. 
کاری که در پش��ت جنگ روایت می شود سختی هایش 
بیشتری است چون بازی کردن فضای جنگی تعریف مشخصی 
دارد و قب��لا تجربه بازی در خط مقدم را داش��تم اما اینکه 
پشت خط مقدم چه رخ می دهد و چگونه مدیریت می شود 
را تجربه نکرده بودم و این ویژگی مهم »خدای جنگ« بود، 
ضمن اینکه قصه حساس و خاص بود و چند سال پیش آقای 
شهریار بحرانی قصد همین روایت را داشت و اتفاقا من هم 
برای آن پروژه دعوت شده بودم ولی ظاهرا به نتیجه خوبی 
نرس��ید اما »خدای جنگ« موفق شد و فیلم شریفی هم از 

آب درآمده است. 
بازی در چنین نقشی را تاکنون تجربه نکرده بودم چون 
وقتی قصه، قصه حمله و ش��بیخون و چیزی از این دست 
است ماجرا فرق دارد اما وقتی قصه این سوی جنگ است 
و روایت آدم هایی است که می خواهند صدها نفر را هدایت 
و حمایت کنند نقش پیچیده تر می ش��ود. این نقش آنقدر 
پیچیدگی داشت که ترجیح دادم در ۹۰ درصد مواقع خودم 
را به کارگردان بسپارم. در کنار ایشان رضا کشاورز به عنوان 
دس��تیار کارگردان حضور داش��ت و برای درست درآوردن 
نقش با ایشان هم بسیار صحبت می کردم. ساعد سهیلی به 

عنوان پارتنرم بود که در این ۳۰ سال سابقه کاری یکی از 
بهترین همراهانی بود که داشتم. ساعد بسیار همراه بود و از 
پیشنهادات استقبال می کرد و کاراکتر من با کاراکتر ساعد 
شکل گرفت و هویت دقیق تری پیدا کرد. اساسا هر کاری که 
به زمان حال نزدیک نباشد سخت است؛ چه تاریخی باشد، 
چ��ه جنگی و... اما من این حجم از فش��ار کاری را تاکنون 
تجربه نکرده بودم وگرفتن س��کانس های موش��ک ها بعضا 
بالای ۱۰ روز طول می کش��ید و در فاصله وقفه کار ما باید 
حس خودمان را نگه می داشتیم و خودمان را در آن حال و 
هوای قبلی حفظ می کردیم. آن هم در شرایطی که عوامل 
متعددی روی نقش تاثیر می گذارد، مانند دما، مکان و حتی 
بازخورد گروه های مختلف پشت صحنه که می تواند تمرکز را 
مخدوش کند. من دوست ندارم در مورد قصه صحبت کنم و 
ترجیح می دهم که مخاطب خود آن را ببیند اما موضوع این 
فیلم در مورد اقتدار ایران است و این را نشان می دهد که یک 
نسل که تقریبا چیزی از آنان باقی نمانده است تا چه اندازه 
جسارت و شجاعت داشتند و در دهه 6۰ کارهایی کردند که 
امروز افتخار کنیم و بگوییم که کار نشد ندارد.  وقتی آقای 
دارابی به عنوان کارگردان فیلم، قصه را به من پیشنهاد داد 
کتاب »پاییز 6۳« را خواندم و در زمان بازی هم باهم در این 
باره صحبت می کردیم، چون همواره تلاش می کنم نقش را 
آنقدر برای خود کنم که به درستی دربیاید. ما مستندهایی را 

هم در این باره دیدیم که در مورد آدم هایی بود که در این 
قصه حضور دارند. ترجیح می دهم اسم نبرم چون در قصه 
مستقیما از کسی اسم برده نمی شود اما همه می دانند قصه 

درباره چه کسانی است. 
استفاده از لنز رنگی چشم برای شخصیتی که بازی کردم، 
ترجیح و تصمیم طراح گریم و کارگردان بود که من هم از 
آن استقبال کردم، چرا که این تغییر رنگ چشم رنگ چهره 
و صورت و بسیاری چیزها را تغییر داده بود و می خواستند 
چهره من شبیه کاراکتر جنگی ای که سال پیش بازی کرده 
بودم نباشد. در کنار آن موهایم رنگ شده بود و با اضافه کردن 
ری��ش و لن��ز و کارهای دیگر، گریم من چیزی نزدیک به 2 

ساعت در هر جلسه طول کشید. 
در »خدای جنگ« تعداد بازیگران زیاد بود و همراه شدن 
همگی با هم برای درآوردن درس��ت کار سخت بود. تجمیع 
این عوامل و تمرکز برای ایفای درست نقش چنان خسته ام 
می کرد که گاهی در مس��یر بازگش��ت به تهران در ماشین 
بیهوش می شدم. سلیمانی در توضیح اهمیت فیلم »خدای 
جنگ« هم خاطرنش��ان کرد: فارغ از هر گونه نگاه سیاسی 
ب��ا هر تفکر و ایدئولوژی، این فیلم افتخار من به عنوان یک 
ایرانی نسبت به اقتدار کشورم است. این فیلم را اگر با دل نگاه 
کنید، متوجه خواهید شد که این سرزمین تا چه اندازه مهم 
بوده و برخی آدم ها تا چه حد برای آن زحمت کشیده اند تا 

به جایگاه امروزش رسیده است. مدل های مختلفی فیلم کار 
کرده ام، مثلا در »هزارپا« و »مارمولک« حضور داشته ام که 
فیلم هایی پرفروش بوده اند. در کنار آنها فیلم هایی هم داشتم 
که پرفروش نبوده اند و کمتر دیده شدند. فیلمی  چون »خدای 
جنگ« الزاما قرار نیست پرفروش باشد، چرا که ماهیت آن 
سرگرمی  صرف نیست و نگاه و درک آدم ها به این فیلم مهم 
است. درک اینکه ما در این سرزمین تاریخچه ای داریم که این 

فیلم به آن نگاه می کند و آگاهی بسیار مهم است.
تمام این هزینه ها صرف می شود که به این آگاهی برسیم 
که از کجا به کجا رسیده ایم و فیلم هایی چون »خدای جنگ«، 
»اس��فند« و »اشک هور« باید ساخته شوند؛ همان گونه که 
فیلم هایی چون »آیه های زمینی« هم باید س��اخته ش��ود. 
»خدای جنگ«ها باید ساخته شوند چون نسل دهه های 7۰، 
8۰ و ۹۰ چیز زیادی از جنگ نمی دانند، ضمن اینکه برخی 
تلاش می کنند این داستان ها را تحریف کنند و بگویند چنین 
چیزهایی اساسا وجود نداشته است. این تحریف کردن ها را 
نس��بت به هر چیز دیگری در تاریخ می بینیم و این دردآور 

است و باید با روشنگری انجام شود.
لازم اس��ت این فیلم ها را ش��فاف و روشن و بدون اغراق 
و دروغ بس��ازیم تا روشنگری کنیم و یادمان باشد که اینها 
موضوعاتی اس��ت که اگر دست روی شان نگذاریم و به آنها 

نپردازیم در غبار تاریخ محو می شوند.
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